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I Z B O R I  Z A  S K U P Š T

N
a osnovu Statutarne odluke i Odluke o raspisi-

vanju izbora za Skupštinu Komore (Zakon o

komorama zdravstvenih radnika) sprovedeni su iz-

bori za 100 članova Skupštine Komore i to na 4 iz-

borne jedinice sledećim redosledom: 

- 9. maj 2006. (10,00-17,00), Novi Sad, Udru-

ženje farmacueta Vojvodine – ogranak Vojvo-

dina  (18 članova)

- 9. maj 2006. godine (10,00-16,00), Zlatibor,

Hotel „Palisad“ – ogranak Užice  (26 člana)

- 10. maj 2006. (10,00-16,00) Niš, Poslovni

centar „Hemofarm“ – ogranak Niš  (18 člano-

va + 2 člana sa Kosova i Metohije)

- 12. maj 2006. (10,00-17,00) Beograd, Hotel

„Metropol“ - ogranak Beograd (36 članova)

Izborne komisije izbornih jedinica su u predviđe-

nom roku (48 sati) dostavile izveštaj Izbornoj ko-

misiji Komore.

Na 1. Konstitutivnoj sednici Skupštine Farmace-

utske komore održanoj 06. juna 2006. godine veri-

fikovani su mandati članovima Skupština, 100 čla-

nova i izabrani organi Farmaceutske komore Srbije. 

Članovi Verifikacione komisije:

1. Pantelić-Živanović Snežana, AU Beograd

2. Nikolić Katarina, AU Užice

3. Babić Aleksandra, Apoteka Subotica

Na sednici su usvojeni Statut Farmaceutske ko-

more Srbije i Poslovnik o radu Skupštine Farmace-

utske komore Srbije. 

Članovi Upravnog odbora:

1. Stanković Živojin, AU Leskovac

2. Kocić-Pešić Vukica, AU Beograd

3. Jorgovanović Nebojša, AU Požarevac

OGRANAK VOJVODINA

OGRANAK UŽICE
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4. Sovtić Dragana, AU Beograd

5. Branković-Minčić Dragana, AU Zaječar  

6. Stojkov-Rudinski Svetlana, Apoteka Subotica

7. Vukomanović Predrag, Apoteka „LEKO-VI-

TA“, Mladenovac

8. Nikolić Miomir, Apoteka „Farmanea“, Beograd

9. Gordić Olivera, AU Užice

10. Milutinović Darko, AU Novi Sad

11. Bjeletić Jasminka, Apoteka „ISAKOVIĆ“

Beograd

Za predsednika Upravnog odbora izabaran Jor-

govanović Nebojša, AU Požarevac, a za zamenika

predsednika Bjeletić Jasminka, Apoteka „ISAKO-

VIĆ“, Beograd.

Za direktora Farmaceutske komore Srbije

izabrana je mr pharm. spec. Žuvela Zlata. 

Članovi NNadzornog odbora:

1. Mišić Ljubisav, AU Kruševac

2. Grišić Snežana, Apoteka Sremska Mitrovica

3. Šukljević Stevan, AU Požarevac

4. Zečević Jasmina, VMA, Institut za farmaciju,

Beograd

5. Nektarijević Gordana, Apoteka „FONTANA“,

Beograd

Za predsednika Nadzornog odbora izabran je

Mišić Ljubisav, AU Kruševac i Grišić Snežana, Apo-

teka Sremska Mitrovica. 

I N U  K O M O R E  2 0 0 6 .

OGRANAK NIŠ + KOSOVO

OGRANAK BEOGRAD
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STRUKTURA BIRAČKOG TELA

Ukupan broj birača 3301
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ANALIZA IZLAZNOSTI

BIRAČKOG TELA

Procenti predstavljaju udeo birača iz sektora u odnosu na ukupan broj izašlih birača

Izlaznost za ogranak Beograd

Ukupan broj upisanih birača za ogranak Beograd 1084
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Udeo glasača privatnog i društvenog sektora za

ogranak Beograd

Udeo glasača privatnog i društvenog sektora za

ogranak Niš

Udeo glasača privatnog i društvenog sektora za

ogranak Novi Sad

Izlaznost za ogranak Užice

Ukupan broj birača za ogranak Užice 944

Izlaznost za ogranak Novi Sad

Ukupan broj birača za ogranak Novi Sad 743

Izlaznost za ogranak Niš

Ukupan broj birača za ogranak Niš 517
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Procenti predstavljaju izlasnost u odnosu na ukupan broj upisanih birača u sektoru

(privatnom ili državnom)

Udeo glasača privatnog i društvenog sektora za

ogranak Užice

Ukupan broj upisanih birača 3.301

Ukupan broj izašlih birača na izbore 832

Ogranak

Privatni

sektor upisani

birači

Privatni

sektor

izašli birači

Procenat

izlaznosti pri-

vatnog sektora

Državni

sektor upisani

birači

Državni

sektor

izašli birači

Procenat

izlaznosti pri-

vatnog sektora
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P
rodekan za nastavu Farmaceutskog fakulteta

Univerziteta u Beogradu. V. prof dr Branisla-

va R Miljković, obaveštava da je na sednici Na-

stavno-naučnog veća Farmaceutskog fakulteta

Univerziteta u Beogradu, a na osnovu člana

208. Statuta Farmaceutskog fakulteta, usvojen

nov studijski program diplomskih akademskih

studija za smer magistar farmacije. Usvojen stu-

dijski program je u saglasnosti sa dokumentom

Silabus, koji definiše znanja i veštine za kompe-

tentno obavljanje farmaceutske prakse, a u čijoj

izradi su učestvovali profesori Farmaceutskog fa-

kulteta, Univerziteta u Beogradu i eminentni

predstavnici prakse. Dokument Silabus je od

strane zvaničnih predstavnika (predsednika i ge-

neralnog sekretara) Evropske asocijacije farmace-

utskih fakulteta (EAFP) dobio pozitivnu među-

narodnu recenziju.

Navedena znanja i veštine, u usvojenom stu-

dijskom programu, su u saglasnosti: sa preporu-

kama i smernicama za obrazovanje farmaceuta

datim od strane EAFP, međunarodnih udruženja

farmaceuta (FIP – International Pharmaceutical

Federation; PGEU – Pharmaceutical Group of the

European Union); kao i sa  potrebnim uslovima

za prepoznavanje profesionalnih kvalifikacija ko-

je su date od strane Evropskog Parlamenta  (Di-

rective of the European Parliament and Council

on the recognition of professional qualification).

Suštinske promene starog nastav-

nog plana i programa studija farmaci-

je predstavljaju: smanjenje broja časo-

va osnovnih predmeta, uvođenje no-

vih sadržaja znanja i veština u okviru

postojećih predmeta, uvođenje novih

predmeta/disciplina (npr. farmakote-

rapija, klinička farmacija, osnovi far-

maceutske biotehnologije, farmakoe-

pidemiologija i farmakoekonomija,

farmaceutska etika i zakonodavstvo,

fitoterapija, dijetetika...), kao i mo-

gućnost izbora većeg broja (8 od po-

nuđenih 28) izbornih predmeta. Pla-

nirana je primena različitih savreme-

nih metoda učenja: interaktivna predavanja, or-

ganizacija radionica, seminarski radovi, analiza

slučajeva iz prakse, učenje zasnovano na proble-

mu, panel diskusije, učešće u istraživačkim i raz-

vojnim projektima... U toku desetog semestra

studija biće organizovana dodiplomska praksa u

apoteci javnog i bolničkog sektora. Uspešnost

studenata u savlađivanju predmeta kontinuirano

će se pratiti tokom nastave i izražavaće se odgo-

varajućim poenima. Studijskim programom je

utvrđena i srazmera poena stečenih u predispit-

nim obavezama (60) i na ispitu (40). Pre zvanič-

nog usvajanja na sednici Nastavno-naučnog ve-

ća, studijski program je dobio pozitivno mišlje-

nje Radne grupe studenata Farmaceutskog fakul-

teta koja je učestvovala u reformi nastavnog pla-

na i programa. 

Usvojen studijski program predstavlja uslov

za ispunjenje misije obrazovanja farmaceuta da

obrazuje i osposobi studente farmacije kao

stručnjake za lekove, koji će doprinositi zdrav-

stvenoj zaštiti pacijenata i moći da aktivno uče-

stvuju u promociji zdravlja, prevenciji i lečenju

bolesti.

Upis nove generacije studenata na Farmace-

utski fakultet Univerziteta u Beogradu, školske

2006/2007. godine, planira se prema novousvo-

jenom studijskom programu diplomskih aka-

demskih studija za smer magistar farmacije.

NOVI STUDIJSKI PROGRAM 

NA FARMACEUTSKOM FAKULTETU 

UNIVERZITETA U BEOGRADU



strana 11

Apotekarska praksa 51  |  april 2006

U
periodu od 13-15.aprila 2006.god. u Budvi je odr-

žan tradicionalni, IV po redu, Seminar Sekcije za

bolničku farmaciju, čija ja glavna tema bila “ Suportiv-

na terapija obolelih od malignih bolesti”.

Seminar je i ovog puta organizovan u saradnji sa

kolegama iz kompanije Roche d.o.o.

Učesnici Seminara su bili farmaceuti iz bolničkih apo-

teka zdravstvenih ustanova iz cele Srbije, a kao gosti su

bili pozvani i kolege iz bolničkih apoteka Crne Gore.

Takođe, na Seminaru su kao gosti bili prisutni i mr

ph. Zlata Žuvela, direktor Farmaceutske Komore Srbije,

mr ph. Jasna Markov, predstavnik Ministarstva zdra-

vlja Republike Srbije i dr sc.ph.Vesela Radonjić, direk-

tor Nacionalnog centra za informacije o lekovima i me-

dicinskim sredstvima, Agencije za lekove i medicinska

sredstva Srbije, koji su svojim aktivnim učešćem u ra-

du Seminara, pružili neophodnu podršku Sekciji.

Kako je u svetu ali i kod nas prisutan stalni porast

broja obolelih od malignih bolesti, a shodno činjenici

da biti savremeni farmaceut nosi sa sobom profesio-

nalnu i etičku odgovornost stalnog praćenja promena

i novina u terapiji, glavni cilj organizovanja IV semina-

ra bolničkih farmaceuta je bio, da se putem predavanja

kao i tokom aktivnog rada u radionicama, steknu nova

znanja i veštine o prevenciji i lečenju kancerskog bola

i  simptoma nastalih usled primene hemioterapije. 

Program Seminara je bio podeljen u dve tematske

celine:

· Predavanja sa temama koja su bila posvećena su-

portivnoj terapiji obolelih od malignih bolesti, a

potom rad po radionicama, i

· Predavanja koja su se odnosila na proizvodni pro-

gram našeg domaćina, kompanije Roche d.o.o.

U okviru prvog dela programa, eminentni predava-

či: prof. dr Nenad Ugrešić, Farmaceutski fakultet, Beo-

grad, dr sc.med. Snežana Bošnjak i dr sc.med. Siniša

Radulović sa Instituta za onkologiju i radiologiju Srbi-

je, su nam u svojim interesantnim i korisnim predava-

njima  rekli nešto više o novinama vezanim za farma-

koterapiju kancerskog bola kao i o emezi izazvanoj he-

mioterapijom. Nakon toga je bio   organizovan rad po

radionicama sa izvrsnim moderatorima. Sve skupa je

doprinelo da Seminar,  posmatran kroz evaluaciju ula-

znih i izlaznih testova znanja, bude jako uspešan.

U okviru drugog dela Seminara , koji je bio posvećen

proizvodnom programu kompanije Roche, u izlaganji-

ma vrsnih stručnjaka, čuli smo bitne novine iz oblasti

medicine u kojima je Roche lider u svetu: virusologije,

anemije, hematologije, a posebno iz oblasti onkologije,

u kojoj se nakon mnogo godina sa pravom može reći da

nastupa optimizam u lečenju malignih bolesti. 

U pozitivnoj atmosferi u kojoj je dominirala želja za

novim saznanjima, ali i kreativnost u što boljem izvr-

šenju zadataka tokom rada u radionicama, svi učesni-

ci su uspešno savladali program i na kraju dobili serti-

fikatae za postignuti uspeh.

Posle završenih predavanja, učesnici su imali mo-

gućnost da se izjasne o uspešnosti i kvalitetu seminara.

Visoka ocena kojom je ocenjen seminar kao i pohvalni

komentari, ukazuju na dobru organizaciju  kao i da su

izabrane teme bile vrlo interesantne, korisne i podsticaj-

ne. Takođe, sve pohvale su bile upućene i srdačnim do-

maćinima, koji su nam omogućili da nova saznanja, za-

činimo i prijatnim druženjem van „učionice”. 

Ivana Popović

Institut za onkologiju Srbije

IZVEŠTAJ SA SEMINARA

SEKCIJE ZA BOLNIČKU

FARMACIJU, BUDVA 2006.



D
rugi sajam

farmacije u

organizaciji Far-

maceutske ko-

more Srbije i

Farmaceutskog

društva Srbije a

pod pokrovitelj-

stvom general-

nog sponzora

holding kompa-

nije «Velefarm

AD» održan je

11.05. i 12.05.

2006. godine u

hotelu ‘’Metro-

pol’’.

Ovo je bila

prilika da proiz-

vođači lekova

izlože nove

proizvode, a

mali proizvođa-

či lekova  su

prezentovali  svoje preparate, pri čemu su naročito bi-

le zastupljene Apotekarske ustanove Srbije. 

U stručnom delu Sajma sa temama: ‘’Magistralna i

galenska izrada preparata – mogućnosti i značaj’’ (pr-

vi dan) i ‘’Zaštita od sunca – značajan deo brige za

zdravlje stanovništva’’ (drugi dan) prezentovan je ve-

liki broj radova. Održan je okrugli sto na temu: ‘’Za-

konska regulativa galenske i magistralne izrade’’ kao i

dve radionice, prva:  ‘’Preparati za zaštitu od sunca -

zahtevi i problemi u izradi’’ i druga ‘’Briga za zdravlje

– mesto i uloga farmaceuta u edukaciji stanovništva o

zaštiti od sunca’’. Održano je i pet mini simpozijuma.

Mišljenja smo da je stručni deo Sajma izuzetno us-

peo, da je saopšten veliki broj vrlo interesantnih i ak-

tuelnih radova u kojim smo čuli dosta novina u obla-

sti galenske i magistralne izrade. Ovo potvrđuje izu-

zetno interesovanje i veliki broj prisutnih na svim pre-

davanjima, a posebno na okruglom stolu gde je bila

stručna rasprava u svetlu novog Zakona o lekovima i

iščekivanju novog pravilnika kojim bi trebalo u potpu-

nosti da bude harmonizovana proizvodnja sa propisi-

ma i direktivama DPP Evropske unije. Na okruglom

stolu je vođena rasprava o pozicijama galenske labo-

ratorije kao proizvođača i galenske laboratorije apote-

ke nakon stupanja na snagu novog Zakona o lekovima

i  medicinskim sredstvima čijim propisima se sužava

obim galenske proizvodnje koja je inače kod nas bila

izizetno dobro organizovana. 

Manje proizvodne jedinice (galenska proizvodnja)

su po principima DPP razvile veliki broj preparata ko-

jim su pokrivene skoro sve terapijske oblasti i veliki

broj individualnih terapija. Međutim, zbog krutih za-

konskih propisa novog Zakona o lekovima i medicin-

skim sredstvima (kvadratura – važi stari Pravilnik po-

što je novi u iščekivanju), a ne suštinskih uslova za

proizvodnju po DPP, galenske laboratorije neće moći

više da se bave proizvodnjom u dostignutom obimu.

Takođe, propisima novog Zakona je sužena izrada

preparata u galenskim laboratorijama apoteka (do 100

proizvodnih jedinica dnevno i izrada samo po važećim

stručnim propisima – farmakopeje i formule magistra-

les). Time je ukinuta mogućnost galenske proizvodnje

lekova za to kvalifikovanim licima, farmaceutima i spe-

cijalistima izrade lekova, koji izrađuju mnoge lekove

čija je proizvodnja u fabričkim uslovima neisplativa, a

time je i mnogim pacijentima uskraćena mogućnost

lečenja.

Što se tiče izložbenog dela Sajma očekivali smo vi-

še izlagača i veći broj prezentovanih novih lekova, vi-

še štandova sa novom opremom, kao i sa modernijim

rešenjima farmaceutske ambalaže što je upravo i bio

moto Drugog sajma farmacije.

Rade Milanković

AU Beograd
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IZVEŠTAJ SA DRUGOG

SAJMA FARMACIJE

održanog 11.05. i 12.05.2006. godine
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U
okviru drugog dana Sajma, održan je, sada već tradicio-

nalni, IV Simpozijum o zaštiti od sunca, čija je osnovna

tema ovoga puta izvedena iz Zakona o zdravstvenoj zaštiti

(SG RS 107/2005) usvojenog krajem prošle godine: “Zaštita

od sunca – značajan deo brige za zdravlje stanovništva”. Ono

što je bila osnovna ideja – ideja vodilja svih ovih simpozijuma

je da se kroz edukaciju i inovaciju znanja stručne javnosti, pre

svega farmaceuta, ali i drugih zdravstvenih radnika, omogući

pouzdana, kvalitetna i tačna informacija, dostupna svakom

građaninu, jer se na taj način može sprečiti veliki broj štetnih

efekata (procena je oko 90%) na zdravlje stanovništva. Potvr-

da da smo bili na dobrom putu je i novo poglavlje, prvi put

uvedeno u Zakon o zdravstvenoj zaštiti iz 2005. godine (SG

RS 107/05): “Društvena briga za zdravlje stanovništva”, koje

uvodi kao najvažniju, obavezu svih zdravstvenih radnika, pa i

farmaceuta, da “... sprovode preventivne mere za očuvanje i

zaštitu zdravlja stanovništva, odnosno vrše promociju zdra-

vlja...”. Jedan od štetnih faktora životne i radne sredine, koji

može imati negativne posledice po zdravlje je i sunčevo UV

zračenje, zato je prevenciju bolesti izazvanih UV zračenjem,

značajan elemenat svakodnevnog rada farmaceuta. 

Na inicijativu prim.mr sc. Suzane Miljković, prvi simpozi-

jum, pod nazivom »Problem XXI veka – zaštita stanovništva

od prekomernog sunčevog zračenja«, održan je 5.6.2000. go-

dine na Farmaceutskom fakultetu u Beogradu, u organizaciji

Instituta za istraživanje i razvoj Galenike a.d. i Farmaceutskog

fakulteta u Beogradu. Razumevanje i podrška prof.dr. Mirjane

Stupar, tada dekana Fakulteta, kao i tadašnjeg rukovodstva In-

stituta Galenike a.d., na čelu sa direktorom, dr sc. Violetom

Stanimirović, bili su presudni za pokretanje jedne za nas no-

ve, ali u svetu već vrlo značajne i razvijene aktivnosti.

Drugi simpozijum »Zaštita od sunca – moda ili potreba?«,

održan je na VMA u Beogradu, 6. i 7. juna 2002. godine, u

organizaciji Sekcije za farmaceutsku tehnologiju i kozmetolo-

giju FDS i i uz nesebičnu pomoć i podršku njenog tadašnjeg

predsednika, prof.dr Živorada Nidžovića.

Treći simpozijum »Očuvanje zdravlja i prirode – stalni

izazovi za farmaceute«, održan je na VMA, 3.6.2004. godi-

ne u organizaciji Sekcije za farmaceutsku tehnologiju i ko-

zmetologiju FDS i Farmaceutske Komore Srbije. Po prvi put

je organizovana radionica, koju su uspešno vodili tutori Far-

maceutske Komore, mr ph.spec. Dragana Sovtić i mr ph. Iva-

na Opačina. 

Veliko interesovanje kolega, kao i potreba za sticanjem

novih i inovacijom znanja u oblasti zaštite od sunca, kroz pre-

davanja stručnjaka iz različitih naučnih oblasti (meteorologi-

je, fizike, medicine, tehnologije i naravno, farmacije i kozme-

tologije) i kroz rad u radionicama, definisali su i ovaj, IV sim-

pozijum. Ovoga puta, radionice su tematski podeljene. Za pr-

vu temu, »Preparati za zaštitu od sunca – zahtevi i problemi

u izradi«, slučajeve i pitanja je osmislila prim.mr sc. Suzana

Miljković u saradnji sa prof. Dr. Gordanom Vuletom. Radioni-

cu su vodile tutori Farmaceutske Komore, dr sc.ph. Ivana Ar-

sić i mr ph.spec. Mirjana Urošević. Slučajeve i pitanja za dru-

gu temu »Briga za zdravlje – mesto i uloga farmaceuta u edu-

kaciji stanovništva o zaštiti od sunca« osmislile su tutori jed-

ne od radionica (broj 3), D. Sovtić i I.Opačina, zajedno sa S.

Miljković. Radionicu broj 2 vodile su mr ph.spec. Danica Ba-

sarić i S. Miljković.

Veliki broj predavanja eminentnih stručnjaka, kao i mini

simpozijumi koji su se održavali u pauzi predavanja, učinio je

ovaj dan veoma napornim. Ipak, taj umor se nije osetio tokom

radionica, kada su svi vrlo aktivno učestvovali i kao što se vidi

kroz evaluaciju rada, poboljšali svoje dotadašnje znanje. Vaše

ocene i komentari, koje prikazujemo u celini, predstavljaju zna-

čajan putokaz i podsticaj za dalji rad i Stručni i Organizacioni

odbor Vam se na tome puno zahvaljuju.

Ono što je verujem, svima koji su ostali do kraja i prisu-

stvovali promociji NANOCOSMETICS, ulepšalo dan, je pro-

gram i modna revija u organizaciji firme Nanoworld i MISS YU

kompanije sa 10 najlepših devojaka SCG, na prelepoj terasi

hotela Metropol. Bio je to događaj koji će se pamtiti i pravi

poklon za tako naporan rad.

Sledeći, peti simpozijum o zaštiti od sunca, održaće se

2008. godine. Pozivamo Vas da već sada razmišljate i pripre-

mate Vaše učešće na ovom skupu, a mi ćemo se potruditi

da on bude još bolji i interesantniji od dosadašnjih! 

Suzana Miljković
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IV Simpozijum “Zaštita od sunca – značajan deo brige

za zdravlje stanovništva” 12.5.2006.
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REZULTATI ANKETE (srednja ocena, max 5.00, od 91 popunjenih listića):

1. Da li je II Sajam farmacije ispunio Vaša očekivanja? 3,93

2. Da li ste zadovoljni izborom tema za predavanja? 4,41

3. Da li ste zadovoljni izlaganjem predavača? 4,19

4. Da li ste zadovoljni organizacijom Sajma? 3,75

5. Zaokružite radionicu u kojoj ste učestvovali: 1=41/39   2=33/30     3=25/25

6. Da li ste zadovoljni izborom slučajeva za radionice?        1=3,76 2+3=4,89

7. Da li ste zadovoljni materijalom za radionicu? 1=3,92     2+3=4,84

8. Da li ste zadovoljni vođenjem radionica

od strane moderatora? 1=4,51     2=4,93       3=5,00

9. Ocenite kompletan II Sajam ocenama od 1 – 5.   4,13.

UKUPNA SREDNJA OCENA II Sajma farmacije: 4,28

10. Navedite Vaše želje i sugestije...

· Češće organizovati.

· Manje predavanja, više radionica.

· Što češća edukacija farmaceuta, izbor tema iz prakse.

· Što više konkretnih slučajeva iz prakse.

· Bolje ozvučenje, predvideti pauzu za ručak, a ne da mi sami biramo kada ćemo otići

na kafu ili ručak, jer se uvek desi da preskočimo nešto što je veoma bitno.

· Bolja organizacija u vezi prostora (veći) za predavanja.

· Skratiti uvid i opšte poznate informacije, a više pažnje posvetiti samoj temi predavanja.

· Moderatori su izuzetno dobro vodili radionicu i dali veliki broj konkretnih podataka,

detaljno razmatranje problematike.

· Korisno, ali malo naporno.

· I dalje koristiti znanja i umeća tehnologa i ljudi iz proizvodnje.

· Dati akcenat na praktičan rad u apoteci.
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DRUGI SAJAM FARMACIJE “F A R M E K S P O”

RADIONICE

EVALUACIJA

DRUGI SAJAM FARMACIJE • 11.5-12.5.2006 • DRUGI SAJAM FARMACIJE • 11.5-12.5.2006 • DRUGI SAJAM FARMACIJE • 11.5-12.5.2006 • DRUGI

Radionica/

% tačnih odgovora

Ulazni test

Izlazni test

Razlika (%) (IZL-UL)

1
2

3 

61,2
82,7 82,4

72,3
87,,0 89,2

11,1
4,3

6,8





K
o je bila Higija i kako je ona postala predstavnik

farmaceuta?

U antičkoj Grčkoj, Higija je bila boginja zdravlja,

a od njenog imena nastala je reč “higijena”. Higija i

njena sestra Panaceja bile su ćerke Asklepija, boga

isceliteljstva - medicine. Od 5. veka pre nove ere pa

sve do 4. veka naše ere, sledbenici Asklepija grade

velike komplekse hra-

mova širom Grčke, koji

su na neki način bili i

prve klinike. Narod je

tokom celog tog perio-

da i sve do ere rimske

imperije posećivao te

hramove, zvane Askle-

pijevi, da bi se lečio

specijalno pripremlje-

nim mastima i biljnim

konkokcijama – kuva-

nim biljnim mešavina-

ma, ili drugim rečima, prvim spravljenim medika-

mentima. 

Asklepije se po svoj prilici pokazao izuzetno do-

bar u svom poslu i održavanju života. Prema legen-

di Asklepije je bio sin Apolona, koji je pak bio sin vr-

hovnog boga Zevsa. Apolona, najboljeg od svih bo-

gova iscelitelja, Asklepije je postepeno prevazišao, a

svetilišta i hramovi posvećeni lečenju podignuti su

širom Grčke. Asklepiju su pomagale njegove dve

ćerke Higija i Panaceja, i kada je on ubijen od strane

Zevsa, koji se uplašio da će unukove isceliteljske

moći ljude načiniti besmrtnim, brigu o lečenju pre-

uzima Higija koja tada postaje boginja zdravlja. Sim-

bolički prikaz ovoga dat je zmijom koja predstavlja

Asklepija - Eskulapa, obavijenom oko postolja Higi-

jinog pehara dosežući do njegove caše.

Zašto je uzeta zmija da predstavlja Asklepija? 

U to vreme u hramovima sagrađenim za Askle-

pija pronalažene su bezopasne zmije koje su spava-

le i iz tog razloga delo-

vale kao mrtve. Podig-

nute i ispuštene na ze-

mlju one bi odgmizale

svojim putem. Antički

Grci smatrali su da su

zmije oživljene Asklepi-

jevom isceliteljskom

moći, što je konačno

prouzrokovalo da one

postanu simbol ozdra-

vljenja. Higija je najčeš-

će predstavljana sa zmi-

jom oko ruke i peharom u šaci jer je ona nadgleda-

la te hramove sa zmijama. 

Mi smo iz tog vremena izdvojili zmiju i pehar od

Higije i oni su postali internacionalno prepoznatljiv

simbol farmacije. Danas pehar simbolizuje lekovit

napitak, a zmija predstavlja izlečenje. Razlog zbog

kog je farmacija usvojila Higijin pehar kao svoj sim-

bIol je upravo izlečenje uz pomoć lekova. Američko

udruženje farmaceuta je 1964. godine usvojilo Higi-

jin pehar kao  simbol svoje profesije. 

Petar Mirković

Hemofarm koncern, Zorka pharma
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Rx simbol Avan i tucak Higijin pehar

Mali broj profesija ima lako prepo-

znatljive sopstvene simbole. Lekari

imaju Cadeceus, a pravnici vagu

pravde sa Justicijom. Farmaceuti

imaju nekoliko simbola uključujući

Rx znak (Grčki Ro, Ksi; skraćenica od latinske reči pere –

uzeti),  zatim avan i tučak, i lako prepoznatljiv pehar Higije.

NASTANAK SIMBOLA 

U FARMACIJI



K
ako postaju stariji, mnogi muškarci imaju proble-

me sa mokrenjem. Na primer, oni se javljaju kod

jednog od 4 muškarca starijih od 40 godina, poveća-

vajući se na 4 od 5 muškaraca starijih od 80. Proble-

mi  se često javljaju zbog uvećane prostate. Simptomi

mogu biti blagi i mnogi muškarci izlaze na kraj sa nji-

ma bez odlaska kod lekara. Ali ozbiljniji simptomi mo-

gu praviti teškoće a oni neugodni mogu ozbiljno po-

remetiti i svakodnevni život.

Problemi sa mokrenjem uključuju:

- potrebu za čestim mokrenjem – “učestalost”

- potrebu da se urgentno mokri bez  mogućnosti da se

sačeka – “urgentnost”

- teškoću u započinjanju mokrenja – “neodlučnost”

- potrebu da se ustaje tokom noći radi mokrenja –

“nokturija”

- slab protok urina – “slab mlaz”

- kapanje posle mokrenja

- zastoj i započinjanje nekoliko puta u toku mokrenja

- nevoljno isticanje urina kada osoba to ne želi – “in-

kontinencija”

- nemogućnost potpunog pražnjenja bešike.

Mnogi muškarci koji imaju probleme sa mokrenjem

imaju uvećanu prostatu. Prostata produkuje tečnost

koja formira deo semene tečnosti. Ona se nalazi ispod

mokraćne bešike i obuhvata uretru – kanal koji spro-

vodi urin iz bešike. Obično sa godinama ona postaje

uvećana - zbog stanja koje se naziva benigna hiper-

plazija prostate. Ne može se ništa uraditi kako bi se

ovo sprečilo, a često i ne izaziva uvek probleme. Me-

đutim, kod osoba kod kojih prostata postaje sve veća

i veća, ona može nagnječiti uretru i tada se otežava is-

ticanje urina iz mokraćne bešike. Ovo može i dovesti

do sprečavanja potpunog pražnjenja mokraćne bešike.

Ovim se stvara stagnantna količina urina u bešici što

povećava rizik od urinarnih infekcija.

Kancer je drugi mogući uzrok uvećanja prostate

koje dovodi do poblema sa mokrenjem.  On se često

sreće kod starijih ljudi.

Česti uzrok problema s mokrenjem  jeste hiperak-

tivna bešika. Da bi prošao urin, mišić koji zateže beši-

ku pomaže da se urin istisne napolje. Ali, kod nekih

ljudi ovaj mišić se steže mimo njihove volje. Ovaj pro-

blem se naziva “hiperaktivna bešika” ili “detrusorska

nestabilnost”. To dovodi do problema kao što su iz-

nenadna potreba za mokrenjem ili akcidentalno ispu-

štanje urina. Neki muškarci imaju hiperaktivnu bešiku

i uvećanu prostatu.

Kod nekih muškaraca,

njihov glavni ili jedini simp-

tom je taj da moraju nekoli-

ko puta tokom noći da usta-

ju da mokre. Tačan uzrok

ovoga može da varira od čo-

veka do čoveka.

Mogući ostali uzroci ovih

problema sa mokrenjem

uključuju  urinarne infekcije,

upotrebu nekih lekova, še-

ćernu bolest, konstipaciju, i

ostale bolesti koje zahvataju

bešiku ili bubrege.

Mnogi muškarci odustaju

od posete svom lekaru kada

imaju probleme sa mokre-

njem, iz nelagodnosti da ob-

jasne svoju “muku” ili iz

straha od pomisli na najgo-

re. U svakom slučaju treba

otići i lekaru. 

Ali, bez obzira kakvi su

simptomi kod neke osobe ona može i sama sebi po-

moći i to:

- da smanji unos tečnosti. Ako je jasno da osoba pije

više tečnosti nego što joj je potrebno, onda će sma-

njivanje njenog unosa pomoći da se redukuje količi-

na proizvedenog urina. Ovo će smanjiti i učestalost

mokrenja. Posebno, manje treba piti pre odlaska u

krevet ili pre dugačkog putovanja. S druge strane i tu

je potrebna opreznost, jer preterano malo unošenje

tečnosti može stvoriti druge probleme. 

- da smanji unos kofeina i alkohola. Pića koja sadrže

kofein ili alkohol mogu doprineti stvaranju urina vi-

še od ostalih pića (npr. vode). 

- da pokuša da mokri dva puta. Ovo podrazumeva da

osoba uvek mokri koliko može, a potom da ponovi

posle nekoliko trenutaka. Ovo može pomoći da se u

potpunosti isprazni bešika.

Sve navedene teškoće koje se javljaju sa problemi-

ma sa mokrenjem a samim tim i sa prostatom čovek

treba da shvati ozbiljno, da na vreme ode kod lekara,

da se sa njim posavetuje jer on ipak ima više iskustva,

a ako je to potrebno da redovno ide na kontrolne pre-

glede. U razvijenim zemljama postoje specijalna izda-

nja pojedinih časopisa namenjena “običnim” pacijen-

tima o bolestima koje su široko zastupljene, i jedno od

njih odnosi se na ovaj problem, odnosno na probleme

sa mokrenjem kod muškaraca. Obično to su nezavisna

udruženja i od vlade i od lekarskih udruženja i farma-

ceutske industrije. 

Gordana Mihajlović
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PROBLEMI SA

PROSTATOM
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U
sredu, 17.

maja Po-

družnica Far-

m a c e u t s k o g

društva Srbije,

Udruženje far-

maceuta Voj-

vodine, je u

Subotici orga-

nizovalo je-

dnodnevni Simpozijum sa osnovnom temom

«Koža i leto». Naučno-stručni program svojim

nadahnutim, savremenim i interesantnim izla-

ganjem obuhvatili su prof. dr Gordana Vuleta,

prim. mr sc. pharm Suzana Miljković i dr Jasmina

Kozarev. Stručni odbor Simpozijuma, predsednik

mr ph Dubravka Martinov (Apoteka Zrenjanin) i

ovim putem zahvaljuje predavačima i poziva ih na

dalju još uspešniju saradnju. Mini simpozijum pre-

zentacije sponzora, koji je usledio u nastavku

Skupa, tematski se takođe oslanjao na zadatu temu

Simpozijuma, «Koža i leto». Ostali učesnici, gosti

ili pažljivi slušaoci (prisutno je na Simpozijumu

bilo preko četiri stotine farmaceuta, uglavnom iz

Vojvodine) sa Skupa su se vratili u svoje apoteke

obogaćeni novim znanjima kako prepoznati, save-

tima prevenirati i adekvatno lečiti promene na koži

koje su tokom leta učestalije. Učesnike Simpo-

zijuma pozdravila je prof. Dr Ivanka Miletić, Pred-

sednik Farmaceutskog društva Srbije. Organizacio-

ni odbor Simpozijuma, predsednik Odbora mr ph

Svetlana Stojkov-Rudinski i domaćin Apoteka

Subotica su uz mnogo uloženog znanja, vremena i

truda postigli da u jednom danu sa brojnim dragim

učesnicima, raznovrsnošću događanja u prelepom

ambijentu Gradske kuće i Gradske većnice sve pro-

tekne po predviđenom planu i bez ijedne zamerke.

Aplauz koji su Stručni i Organizacioni odbor dobili

u ambijentu Palića, potvrda je i nagrada za veoma

uspelu organizaciju Skupa i okupljanje farmaceuta

Vojvodine. Ohrabreni sve boljim rezultatima orga-

nizacije nekoliko jednodnevnih simpozijuma, Ud-

ruženje farmaceuta planira i najavljuje za drugu

polovinu oktobra, dvodnevni Simpozijum u Novom

Sadu.  Ovaj Skup ujedno je i izborna Skupština Po-

družnice Farmaceutskog društva Srbije svim kolegi-

nicama i kolegama prepoznatljivog Udruženja far-

maceuta Vojvodine.

Sava Pavkov

Vetfarm, Novi Sad

V
esti

POČETAK RADA SEKCIJE

ZA FARMAKOEKONOMIJU

N
ova sekcija Farmaceutskog društva Srbije –

Sekcija za farmakoekonomiju, uspešno je po-

čela sa radom održavanjem prvog stručnog sastan-

ka, 04.06.2006. godine, na Farmaceutskom fakul-

tetu u Beogradu.

Oko 70 učesnika imalo je prilike da čuje preda-

vanja, koja su po njihovim ocenama bila pravi iz-

bor. „Farmakoekonomija u nacionalnom konte-

kstu“ sa posebnim osvrtom na pozicioniranje far-

makoekonomije u Srbiji i odgovore na pitanja „ka-

da“, „kako“, „zašto“ i „ko“ dala je prof. Genka Pe-

trova, rukovodilac specijalizacije iz farmakoekono-

mije i farmaceutske legislative. 

Mr sc. pharm. Tanja Novaković,Galenika AD,

predsednik Sekcije za farmakoekonomiju govorila je

o osnovnim pojmovima u farmakoekonomiji i istra-

živanju ishoda. Ona je i autor publikacije “Pravilnik

za farmakoekonomske evaluacije” koja je  izdata fe-

bruara ove godine pod pokroviteljstvom Crown

Agents. 

Direktor razvoja Republičkog Zavoda za zdrav-

stveno osiguranje, dipl. ek. Saša Perović, izneo je

podatke o RZZO i daljem planu razvoja ove institu-

cije a najveće interesovanje i diskusiju izazvalo je

izuzetno predavanje dipl.ek. Radice Vavan, višeg

savetnika u Ministarstvu trgovine, turizma i usluga

koja je imala izlaganje na temu «Formiranje cena le-

kova u Republici Srbiji». Aktuelna tema o cenama

lekova biće sigurno ponovljena na nekom od slede-

ćih stručnih skupova Sekcije.

Članovi Sekcije za farmakoekonomiju bili su

konstruktivni u davanju predloga za dalji rad: for-

miranje baze podataka specijalističkih radova iz

farmakoekonomije i farmaceutske legislative, pre-

zentacija istih na nekom od sledećih sastanaka,

povezivanje sekcije sa relevantnim institucijama u

Srbiji i  međunarodnim organizacijama (ISPOR).

O radu Sekcije i aktuelnostima u oblasti farma-

koekonomije možete se informisati na sajtu farma-

ceutskog društva Srbije ili se direktno obratiti čla-

novima izvršnog odbora na e-mejl adresu.

Dragana Sovtić

Sekcija za farmakoekonomiju

48. Simpozijum Farmaceutskog društva Srbije

pod nazivom: TRUDNOĆA I DOJENJE – LEKOVI,

HRANA I NEGA, oodržaće se na Kopaoniku, od 15.-

18. juna 2006. godine.






